ПОВЕЛИТЕЛНО НАКЛОНЕНИЕ  ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ ΕΓΚΛΙΣΗ 
Έγκλιση  οποία φανερώνει  ενέργεια που πραγματοποιείται  με την βούληση  του ομιλητή.  
Μπορεί να εκφράσει:


	желание:
	Бъди  здрав!            
	Ευχή:
	Να είσαι υγιής!  

	настояване:
	Тръгни!
	Επιμονή:
	Φύγε  !

	заповед:
	Тръгвай веднага!    
	Εντολή  :
	Φεύγεις  αμέσως !

	молба / съвет  : 
	Моля те, тръгни!    
	Έκκληση/ συμβουλή :       
	Σε παρακαλώ ,φύγε!  

	забрана:
	Не пушете!              
	Απαγόρευση:
	Μην καπνίζετε!     



· Η Προστακτική Έγκλιση δεν έχει την κατηγορία «ΧΡΟΝΟ».  Σχηματίζεται από τον τύπο του ρήματος στον Ενεστώτα .

· Προστακτική  έχουν ρήματα και των δύο τύπων (συνοπτικά και μη συνοπτικά ).
	дам 
	дай, дайте 

	давам
	давай, давайте

	взема
	вземи, вземете

	вземам
	вземай, вземайте 





               ПРОСТИ ФОРМИ –Μονολεκτικοί τύποι 

· Υπάρχουν μόνο στο Β προσώπου ενικού /πληθυντικού αριθμού.

· Σχηματίζεται από την ρίζα  του ρήματος στο Ενεστώτα  με τις καταλήξεις: 
Ύστερα από σύμφωνο :    -И /- ЕТЕ
Ύστερα από φωνήεν:        -Й/-ЙТЕ

ЧЕТА  -ЧЕТИ/ЧЕТЕТЕ                 διάβαζε/διαβάζετε
КАЗВАМ- КАЗВАЙ/КАЗВАЙТЕ         πες / πείτε

· Εκτός από κάποια  ρήματα που εξαιρούνται από τον κανόνα- 
            напр.  видя   виж! / вижте!    δες/δείτε 


Αρνητικός τύπος του μονολεκτικού τύπου της  προστακτικής έγκλισης
1. Σχηματίζεται  μόνο από μη συνοπτικά ρήματα με το μόριο  «НЕ»: 
Пиша
Пиши! Не пиши!                              γράφε, μην γράφεις 
Пишете! Не пишете!                      γράφετε, μην γράφετε

2. Σχηματίζεται  μόνο από μη συνοπτικά ρήματα με το μόριο  «НЕДЕЙ» «НЕДЕЙТЕ» και τον άκλιτο απαρεμφατικό τύπο ( 3πρ. ενικού του αόριστου):

                               пиша-писах, писа ( 3πρ. ενικού του αόριστου)=απαρεμφατικός τύπος
                             недей писа                             μην γράφεις
                             недейте писа                        μην γράφετε
 
    СЛОЖНИ ФОРМИ – Σύνθετοι περιφραστικοί τύποι  


· Για όλα τα πρόσωπα και αριθμούς  με τα μόρια :

ДА 
НЕКА                            +     ρήμα στο Ενεστώτα (στιγμιαίο/διαρκείας  )
НЕКА ДА  
  
Да          чета, четеш,чете,четем,четете,четат          να διαβάζω... 
нека      чета, четеш,чете,четем,четете,четат           ας διαβάζω… 
нека да чета, четеш,чете,четем,четете,четат           ας διαβάζω… 







Αρνητικός τύπος του  σύνθετου τύπου της  προστακτικής έγκλισης
· Σχηματίζεται  από όλα τα ρήματα με το μόριο  «НЕ»:

да не ходя, ходиш, ходи,ходим, ходите, ходят
нека не отида, отидеш, отиде, отидем, отидете, отидат
нека да не отивам, отиваш, отива, отиваме, отивате, отиват

· Σχηματίζεται  αρνητικός τύπος και με τα μόρια:
 «недей» «недейте» +да + β προσώπου ενικού/ πληθυντικού
недей да пишеш
недейте да пишете
	Правя imperf.
Прави!
Правете !
Не прави!
Не правете!
Недей прави!
Недейте прави!

	Направя perf.
Направи !
Направете!
---------
---------
---------
---------

	да/нека/нека да правя
да/нека/нека да правиш
да/нека/нека да прави
да/нека/нека да правим
да/нека/нека да правите
да/нека/нека да правят

да/нека/нека да не  правя
да/нека/нека да не  правиш
да/нека/нека да не  прави
да/нека/нека да не  правим
да/нека/нека да не  правите
да/нека/нека да не  правят

недей да правиш
недейте да правите 





	да/нека/нека да направя
да/нека/нека да направиш
да/нека/нека да направи
да/нека/нека да направим
да/нека/нека да направите
да/нека/нека да направят

да/нека/нека да не направя
да/нека/нека да не направиш
да/нека/нека да не направи
да/нека/нека да не направим
да/нека/нека да не направите
да/нека/нека да не направят

----------
------------



недей, недейте –μην...


ανώμαλη προστακτική: 
	 съм  
 отида
 дойда
 вляза 
 изляза
 ям
 видя
 държа
 дам
	БЪДИ
ИДИ
ЕЛА
ВЛЕЗ
ИЗЛЕЗ
ЯЖ
ВИЖ
ДРЪЖ
ДАЙ
	БЪДЕТЕ
ИДЕТЕ
ЕЛАТЕ
ВЛЕЗТЕ
ИЗЛЕЗТЕ
ЯЖТЕ
ВИЖТЕ
ДРЪЖТЕ
ДАЙТЕ

	Να είσαι
Πάνε
Έλα
Μπες
Βγες
Τρώγε
Δες
Κράτα
Δώσε



	Να είστε 
Πάτε
Ελάτε
Μπείτε
Βγείτε
Τρώγετε
Δέστε
Κρατείστε
Δώστε 



Не ходи на работа.    (Αυτός/αυτή ) δεν πηγαίνει στην δουλειά.
Не ходи на работа!     Μην πηγαίνεις στην δουλειά!
Днес пишете добре.   Σήμερα γράφετε καλά.
Днес пишете добре!   Σήμερα να γράφετε καλά!

Обади ми се по телефона,когато можеш! 
Обаждай ми се по телефона, когато можеш!
  Покани го  вкъщи! 
  Кани го винаги!





Можете ли да ми дадете един лист?	
 Бихте ли ми дали един химикал?                                          

Дайте ми, моля!            Давайте ми , моля!                    
Вземете си, моля!         Вземайте си , моля!                   
Покажете ми, моля!     Показвайте ми, моля!                 
Заповядайте!            
Здравейте!   
Извинете! Извинявайте!           
Кажете! Казвайте!                                                                                                  


 Да влезе!
 Да направя ли кафе? 
Г-н Митев е тук. Да го поканя ли?
Хайде да започваме!
Нека да не бързаме. 


